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Svendborg Kommune 
Ramsherred 5 
DK-5700 Svendborg 
                   Svendborg, 1/4-2025 
Kære Svendborg Kommune, 
 
Høringssvar Svendborg Kommuneplan 2025-2037 
 
Industrien Sydfyn repræsenterer de producerende erhverv i Svendborg, herunder de maritime. Vi 
har i medlemskredsen blandt andet Petersen & Sørensen Motorværksted A/S, SH Group A/S, C.C. 
Jensen A/S, PureteQ A/S og Svendborg Motorværksted A/S, men også en række ikke-maritime 
industrivirksomheder, som f.eks. GEA Scan-Vibro A/S, JK Metal A/S, SI-LAK Svendborg A/S, Bi-
Plast ApS, A/S Kurt Hansen, Rantec ApS, SSH Stainless a.s. og Taasinge Elementer, hvoraf flere 
potentielt bliver berørt af Kommuneplan 2025-2037. Vi fremsender hermed høringssvar på 
Kommuneplan 2025-2037.  
 
Generelt oplever vi i Svendborg Kommune en manglende forståelse for den rolle, de 
producerende erhverv (hvoraf vores medlemmer har samlet 1.753 medarbejdere og 3,4 mia. kr i 
omsætning) spiller i området. Erhvervs- og Kommunestrategier indeholder stort set ingen fokus 
på producerende erhverv, og i Kommuneplan for Svendborg Kommune 2025-2037, er fokus 
begrænset. 
 
Svendborg Kommune har i Kommuneplan 2025-2037 pakket de producerende erhverv ind i det 
overordnede område ”Erhverv”. Dermed får de producerende erhverv ikke den opmærksomhed, 
som vi mener at de fortjener i kommuneplanen.  
 
Det er os bevist, at Svendborg Kommune har ”de maritime erhverv” i fokus i strategien, særligt 
udfoldet gennem Blue Tech Center og en mulig kommende national klynge for maritim og 
logistik, og at disse vurderes som indeholdende de producerende erhverv. Men den eksisterende 
medlemsbase i Blue Tech Center indeholder hovedsageligt (hvis man tæller på antallet af 
virksomheder) ikke producerende virksomheder, men mestendels virksomheder med fokus på 
software og services. Det er vores håb at Svendborg Kommune vil se mere på de producerende 
erhverv generelt.  
 
I den sammenhæng skal det understreges, at en fokus på industrivirksomheder giver følgende 
muligheder for Svendborg Kommune: 
 

1. Sikre flere faglærte 
2. Sikre at industriarbejdspladser kan tilbyde praktikpladser, så faglærte ikke skal ”nøjes 

med” skolepraktik 
3. Tilflytning til Svendborg gennem arbejdspladser skabt i industrien  
4. Øget eksport  

 
Disse områder er en fælles prioritet vi har som samfund – både nationalt og lokalt.  
 
Vi ser frem til et fortsat godt samarbejde med fokus på at fastholde og udvikle 
industrierhvervene i Svendborg og på Svendborg Havn.  
 
Med venlig hilsen 
INDUSTRIEN SYDFYN 
 
 
Torben Madsen   Per Schorling 
Formand    Sekretær 
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Høringssvar Svendborg Kommuneplan 2025-2037 
 
Konsolidering og vækst af industriområde nord og øst 
Der er i Kommuneplan 2025-2037 (KP) angivet forskellige områder for udvidelse af 
erhvervsområderne på tværs af kommunen.  
 
I stedet for at udvide flere forskellige erhvervsområder, eksempelvis i Svendborg vest ved 
Fåborgvej, så vi gerne en udvidelse af industriområderne i nord og øst, mhp. at tilbyde områder 
til udvidelser og til at tiltrække flere industrivirksomheder.  
 
Et godt eksempel på dette er SH Group, som ville kunne udvide mod øst, hvis det område var til 
rådighed.  
 
Basis for fælles bæredygtig varmeforsyning 
I industriområde nord har der længe været et ønske og en plan for, hvordan fjernvarme kunne 
udrulles i området, mhp. at skabe en bæredygtig varmeforsyning.  
 
I industriområde øst har der længe været et ønske for, at få fjernvarme udrullet i området, mhp. 
at skabe en bæredygtig varmeforsyning. Dette er indtil nu ikke lykkedes, hvilket betyder, at 
industrivirksomheder som f.eks. GEA Scan-Vibro nu etablerer egne varmepumper.  
 
Vi så gerne at Svendborg Kommune tog førertrøjen på i samarbejde med 
forsyningsvirksomhederne, og generelt var hurtigere til at agere på sådanne muligheder, i stedet 
for at være, hvad mange af vores medlemmer har kaldt ”fodslæbende”.  
 
Taasinge Elementer områdeudvidelse  
Vi anerkender, at der i KP er lagt op til udvidelse af industriområdet omkring Taasinge 
Elementer. Byggeri af træ vil helt sikkert vokse i fremtiden. 
 
Vi mangler mere fokus på forbedring af infrastrukturen omkring området, så lastbiltrafik kan 
afvikles sikrere.  
 
Infrastruktur udbygning til store lastvognstog 
Generelt er der sket en forbedring af infrastrukturen i Svendborg over de seneste år, men vi så 
gerne at der var mere fokus på at etablere infrastruktur til større konstruktioner, som f.eks. det 
der leveres fra Taasinge Elementer, SH Group og PureteQ.  
 
Respektere eksisterende lokalplaner for områder udlagt til industri 
I den seneste tid har vi set Svendborg Kommune agere på en måde, der ikke respekterer 
eksisterende lokalplaner for industriområder. Ifm. byggeprojektet vest for Ørbækvej overfor 
Industriområde øst, er der nu besluttet ikke at kræve afskærmning i bygningernes fulde højde. 
Det medfører reelt en indskrænkning af de eksisterende erhvervs støjgrænser til Miljøstyrelsens 
regler, hvilket er dybt kritisabelt. En politiker har foreslået en ”garanti til erhvervslivet”, som blev 
panikbehandlet i byrådet, men denne garanti stiller vi store spørgsmåltegn ved, og den 
pågældende politiker har allerede på mail meddelt at garantien ikke dækker eventuelle 
omkostninger til afskærmning for virksomhederne.  
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Det havde været mere enkelt, hvis eksisterende lokalplaner – særligt dem for industri – blev 
respekteret i lokalplanlægningen.  
 
Der står i KP følgende: 
”Der skal tages hensyn til eksisterende produktionsvirksomheder ved, at der ikke uden særlige 
hensyn, kan planlægges for miljøfølsom anvendelse inden for et udlagt konsekvensområde.” 
 
Dette foreslår vi ændret til: 
”Der skal tages hensyn til eksisterende produktionsvirksomheder og industriområder ved, at der 
ikke planlægges for miljøfølsom anvendelse inden for et udlagt konsekvensområde baseret på 
den anvendelse, der er udlagt i eksisterende lokalplaner. 
 
Der står i KP følgende: 
”Ved udlæg af arealer til produktionsvirksomheder skal der sikres en afstand til boliger og anden 
miljøfølsom arealanvendelse, så de ikke påvirkes af støj-, lugt- og andre forureningsgener.” 
 
Dette foreslår vi ændret til: 
”Ved udlæg af arealer til produktionsvirksomheder skal der sikres en afstand til boliger og anden 
miljøfølsom arealanvendelse, så de ikke påvirkes af støj-, lugt- og andre forureningsgener, og 
ved udlæg af arealer til bolig, institution eller rekreative formål, skal disse lægges i behørig 
afstand fra eksisterende industriområder eller kræves afskærmet af bygherre til de nye 
områder.” 
 
Der står i KP følgende: 
”Det er muligt at udpege transformationsområder, hvor der kan opføres nye boliger på varigt 
støjbelastede områder, uden at det giver skærpede miljøvilkår for de omkringliggende 
virksomheder. 
Dette kan udpeges for at beskytte eksisterende produktionsvirksomheders vækst- og 
udviklingsmuligheder. Der kan alene udpeges transformationsområder i områder med særlige 
byudviklingsinteresser knyttet til området.” 
Dette er os bekendt ikke lovligt, da Miljøstyrelsens regler altid vil have forrang, så en enkelt 
beboer blot skal klage over gener (f.eks. fra støj), for at kunne kræve afværgeforanstaltninger 
udført for virksomhedens omkostning. Dette bør for enhver skyld undgås.  
 
Svendborg Havn 
Jfr. Høringssvar på Udviklingsplan for Svendborg Havn, skal de maritime erhverv på Svendborg 
Havn have mulighed for at bruge Frederiksø helt op til hallerne, og der skal etableres et ISPS 
område bag hallerne som afskærmer borgere/turister fra industriens arbejdsområder.  
 
Dermed respekterer Svendborg Kommune eksisterende lovgivning (Havneloven LBK116) og giver 
mulighed for maritim vækst.  
 
  


